



Butlletí informatiu de l'Observatori per a la Igualtat de la UAB

Recull de notícies, jornades, congressos i seminaris

Núm. 5 – 02/2011

SUMARI

L'Observatori 1

Agenda 1

Recull de premsa..... 3

UNIVERSITAT I
IGUALTAT 3

GÈNERE 3

Violència de gènere..... 3

Conciliació vida laboral i
familiar 4

Discriminació en el
treball 5

Desigualtat per raó de
sexe..... 5

Accions i polítiques 5

Visibilització..... 6

DISCAPACITAT 6

Accessibilitat 6

Discriminació..... 6

Accions i polítiques 7

Visibilització..... 7

Contacte:
observatori.igualtat@uab.es

L'Observatori

Tota l'actualitat de l'Observatori per a la Igualtat de la UAB

Revisió de l'Acord Concilia

La comissió de seguiment de l'Acord Concilia ha aconseguit noves normatives que facilitaran la conciliació de la vida personal, laboral i familiar del personal de les universitats públiques catalanes. Destaca l'ampliació del permís de reducció de jornades per a fills i filles de fins a 12 anys. [+]

Agenda

Properes jornades, congressos, conferències, cursos i seminaris

Durant el mes de **març de 2011** es poden veure **91 exposicions** itinerants de l'Institut Català de les Dones arreu de Catalunya.

Celebració del Dia Internacional de les Dones a Mollet del Vallès, organitzada per diverses entitats del municipi. Es realitzaran diverses activitats entre del **4 al 26 de març de 2011**.

Taula de debat "Mujeres en ciencia y tecnología: Innovación y sostenibilidad", organitzada per Ellas Crean, la Unidad de Mujeres y Ciencia del Ministeri de Ciència i Innovació, Repsol i l'Instituto Cervantes. L'acte tindrà lloc el **22 de març de 2011**, a les 19 hores, a Madrid.

Jornada Girls' Day per apropar les alumnes de secundària al món de l'enginyeria i la tecnologia, organitzada per MUCIT, Asociación de Mujeres Científicas y Técnicas. L'acte d'enguany tindrà lloc el dia **23 de març de 2011**, a la Universidad de Zaragoza.

Jornades: "Mujeres policias por la igualdad", organitzades per l'Àrea de Govern de Seguretat i Mobilitat de l'Ajuntament de Madrid. Les jornades se celebraran el **24 i 25 de març de 2011**, a Madrid.

Seminari "Igualdad de Género y Gestión Empresarial", organitzat per l'Instituto Navarro para la Igualdad. L'acte tindrà lloc el **25 de març de 2011**, a Pamplona.

"III Congreso Internacional sobre Dependencia y Calidad de Vida", organitzat per la Fundación Edad & Vida. El congrés se celebrarà del **28 al 30 de març de 2011**, a Barcelona.

Seminari "Igualtat, Comunicació i Imatge Corporativa", organitzat per la Unitat d'Igualtat de la Universitat de València. L'esdeveniment tindrà lloc els dies **28 de març i del 4 al 7 d'abril de 2011**, a València.

Curs "Las leyes canarias de igualdad y participación: normas para una sociedad del siglo XXI", organitzat per la Universidad Internacional Menéndez Pelayo. El curs es realitzarà els dies **29 i 30 de març i el 4, 6 i 8 d'abril de 2011**, a Santa Cruz de Tenerife.

Concurso Iberoamericano de cortometrajes 2011 "La mujer y el cine", organitzat per l'associació cultural argentina Mujeres y Cine. Es poden enviar propostes fins al **30 de març de 2011**.

I Jornades de Metodologia de Recerca Feminista monogràfiques sobre Anàlisi de Dades organitzades per el Departament de Pedagogia de la URV, el grup de recerca GREDI i l'Associació Limes en el marc del SIMReF Seminari de Metodologia de recerca Feminista. Les jornades tindran lloc del **30 de març a l'1 d'abril de 2011**, a la Universitat Rovira i Virgili (Tarragona).

"Primer Concurso de Relato Corto: Mujer y Discapacidad", organitzat per la Secretaria de Política Social de CCOO a Almería. Es poden presentar relats fins al **31 de març de 2011**.

Seminari "Gestión de conflictos en familias con miembros con discapacidad", organitzat per l'Associació Interdisciplinaria Europea de Estudios de la Familia. El seminari se celebrarà el **31 de març de 2011**, a Madrid.

Exposició '16 científiques catalanes', organitzada per l'Associació Catalana de Comunicació Científica (ACCC). L'exposició es pot veure fins al **31 de març de 2011** a la sala general de la Biblioteca de Ciència i Tecnologia de la UAB.

Call for papers pel XXI congrés anual de l'Associación Internacional de Literatura y Cultura Femenina Hispánica, que enguany se celebrarà a la Universitat de Barcelona i portarà per títol "Habitar el género/Inhabiting Gender". Organitzen el Centre Dona i Literatura de la UB i el Grup Cos i Textualitat de la Universitat Autònoma de Barcelona. Es poden enviar propostes fins a l'**1 d'abril de 2011**, i el Congrés se celebrarà del 19 al 21 d'octubre de 2011.

II Jornadas Internacionales: Mujeres, Derechos Humanos y Paz en Colombia, organitzades per la Mesa de Apoyo a la Defensa de los Derechos Humanos de las Mujeres y Paz en Colombia. Les jornades tindran lloc de l'**1 al 3 d'abril de 2011**, a València.

Jornades "Dones del segle XX. Reptes del feminisme", organitzades per la Cátedra de Estudios de las Mujeres "Leonor de Guzmán" de la Universidad de Córdoba. L'activitat se celebrarà el **4 d'abril de 2011**, a Còrdova.

"VIII Seminario científico: "Procedimientos de cambio e innovación en las organizaciones que apoyan a personas con discapacidad intelectual y discapacidades del desarrollo ? SAID 2011", organitzat per l'Instituto Universitario de Integración a la Comunidad de la Universidad de Salamanca. L'acte tindrà lloc del **4 al 6 d'abril de 2011**, a Salamanca.

Seminario Iberoamericano de Accesibilidad Universal y Ayudas Técnicas para Todos, organitzat pel Real Patronato sobre Discapacidad, l'Agencia Española de Cooperación Internacional para el Desarrollo i la Fundación ACS. El seminari se celebrarà del **4 al 7 d'abril de 2011**, a Cartagena de Indias (Colòmbia).

I Encontro Interdisciplinar de "Historia de Xénero. As mulleres na Historia de Galicia", organitzat per l'Oficina de Igualdade de Xénero da Universidade de Santiago de Compostela. L'esdeveniment tindrà lloc del **6 al 8 d'abril de 2011** al saló d'actes de la Facultat de Filosofia de la Universidade de Santiago de Compostela.

Jornades sobre "Infancia y Discapacidad: Nuevas perspectivas y retos jurídicos", organitzada per la Universidad de Sevilla. L'acte tindrà lloc el **7 d'abril de 2011**, a Sevilla.

URBANA+HUMANA: Concurso Internacional de Ideas sobre un entorno urbano con perspectiva de género, convocat pel Servei d'Igualtat de Gènere de la Diputació de Cadis. Es poden presentar propostes fins al **8 d'abril de 2011**.

"Congreso Internacional Educación Especial y Mundo Digital. XXVIII Jornadas Nacionales de Educación Especial y Universidad: La Educación Especial en los nuevos títulos de grado", organitzats per la Universidad de Almería. Els esdeveniments tindran lloc del **12 al 14 d'abril de 2011**, a Almería.

Exposició "Assume nothing. Celebrating gender diversity" de la fotògrafa Rebecca Swan i el director Kirty Mac Donald, organitzada pel Centre de Cultura de Dones Francesca Bonnemaison i el suport de l'Institut Català de les Dones. L'exposició es podrà veure fins al **14 d'abril de 2011**, a partir de les 19 hores, a la Sala Rosa Vallespí del Centre Francesca Bonnemaison (Barcelona).

Call for papers pel Congreso "Géneros y sexualidades disidentes", organitzat per la Universidad Carlos III de Madrid. La data límit per presentar propostes és el **20 d'abril de 2011**, i el congrés se celebrarà del 30 de maig a l'1 de juny de 2011, a Madrid.

Si voleu consultar els esdeveniments propers, podeu consultar la secció "Jornades, seminaris i congressos" que trobareu al menú esquerre de la pàgina web principal de l'Observatori per a la Igualtat.

Recull de premsa

Recull de notícies, articles d'opinió i reportatges publicats als principals mitjans estatals

UNIVERSITAT I IGUALTAT

- 11/02/11 - Antena 3 y Universidad Complutense de Madrid desarrollarán acciones formativas para alumnos con discapacidad (Europa Press)
- 13/02/11 - La universidad es cosa de mujeres (El Periódico)
- 15/02/11 - La mitad del cielo... cuando las dejan (El País)
- 21/02/11 - 'Planeta Dona' aterriza en la UB (El Periódico)
- 22/02/11 - Esade se convierte en la primera escuela de negocios que obtiene el Certificado DisCert (Europa Press Social)
- 23/02/11 - La Doctora Moro, primera catedrática de Cardiología (ABC)
- 25/02/11 - Denunciado por acoso sexual un catedrático (Público)

GÈNERE

Violència de gènere. Maltractament i assetjament sexual i per raó de sexe

Maltractament

Reflexions diverses sobre les primeres morts per violència de gènere del 2011. Vulnerabilitat de diversos col·lectius: menors, Amèrica Llatina, immigrants. El govern espanyol realitza accions a favor víctimes del maltractament immigrants i jubilades.

- 01/02/11 - La violencia machista se ceba en los menores (Público)
- 01/02/11 - Retrato de las ocho fallecidas por la violencia machista en 2011 (El País)
- 04/02/11 - Medio millón de mujeres inmigrantes en Europa han sufrido una ablación (La Vanguardia)
- 05/02/11 - El silencio: otra cárcel del maltrato (El País)
- 06/02/11 - «Llevo 38 años sintiéndome una mujer incompleta» (ABC)
- 06/02/11 - "Le caerá al menos un año de cárcel" (El País)
- 06/02/11 - "Tenía miedo a salir pero no podía quedarme a casa" (El País)
- 07/02/11 - Las 'sin papeles' que denuncien maltrato no serán expulsadas (El País)
- 12/02/11 - Pajín insta a las mujeres víctimas de violencia doméstica a denunciar para poder protegerlas (La Vanguardia)

15/02/11 - Save the Children alerta de la falta de recursos para atender a los niños víctimas de la violencia machista (El País)
 15/02/11 - Rashida Manjoo: "La violencia de género debería ser declarada una pandemia, como la gripe A" (20 Minutos)
 16/02/11 - La policía vio "riesgo bajo" para la víctima del último crimen machista (El País)
 18/02/11 - Una pandemia de violencia machista desgarró Latinoamérica (El País)
 18/02/11 - "Hacen falta sanciones internacionales" (El País)
 18/02/11 - "El desafío es educar a los Gobiernos" (El País)
 20/02/11 - No es un asesinato más (El País)
 22/02/11 - Cada dos minutos cinco brasileñas son maltratadas (El País)
 23/02/11 - Jóvenes y agresivos (El Mundo)
 24/02/11 - Las víctimas de maltrato se jubilarán a los 61 si están en paro (El País)
 26/02/11 - Unicef alerta sobre las adolescentes maltratadas (El Periódico)

Assetjament sexual i per raó del sexe

Mes de polèmiques i escàndols: Alemanya (declaracions del president del Deutsche Bank i la "bellesa" de tenir dones treballant), França (anuncis de dones joves per rentar cases en roba interior), Estats Units (abusos i acusaments sexuals a l'exèrcit), i Itàlia (el poble italià planta cara a Berlusconi).

07/02/11 - "Más mujeres en el banco lo haría más bonito", dice el presidente de Deutsche Bank (La Vanguardia)
 08/02/11 - El líder del Deutsche Bank afirma que "más mujeres en el banco lo harían más bonito" (El País)
 09/02/11 - "No hay mujeres en la ejecutiva pero las espero. Sería más bonito" (El País)
 15/02/11 - Polémica en Francia por una web que ofrece mujeres jóvenes para limpiar casas en ropa interior (El Periódico)
 15/02/11 - Polémica en Francia por una web que ofrece jóvenes para limpiar casas en ropa interior (La Vanguardia)
 17/02/11 - El Pentágono asegura que combatirá el acoso sexual en el Ejército (El País)
 18/02/11 - Un escándalo de abusos sexuales sacude al Ejército de EE UU (El País)
 26/02/11 - La fina línea que separa el abuso de la agresión sexual (La Vanguardia)
 28/02/11 - Emiratos Árabes Unidos, pendiente de los derechos de mujeres e inmigrantes (El País)

Especial: Berlusconi i les dones

13/02/11 - Miles de italianas denuncian la imagen "indecente" que Berlusconi da de la mujer (El Periódico)
 14/02/11 - Berlusconi define como "una vergüenza" la movilización de las mujeres (El País)
 14/02/11 - Un millón de mujeres contra Berlusconi (El País)
 15/02/11 - Italianas en la calle (El País)
 15/02/11 - Las mujeres hunden la popularidad de Berlusconi (El País)
 15/02/11 - Las tres mujeres llamadas a hacer justicia (El País)
 15/02/11 - La oposición pide la dimisión de Berlusconi (El País)
 15/02/11 - Berlusconi irá a juicio por abuso de poder y prostitución de una menor (El Periódico)
 15/02/11 - Tres mujeres juzgarán al primer ministro italiano (La Vanguardia)
 16/02/11 - El destino de Il Cavaliere, en manos de tres mujeres (El País)
 16/02/11 - La oposición a Berlusconi clama por su dimisión (El País)

Conciliació vida laboral i familiar

Els països nòrdics continuen sent el punt de referència de la conciliació de la vida laboral i familiar. L'avantprojecte de la reforma de les pensions presenta la cotització per maternitat i la jubilació anticipada per víctimes de maltractament.

10/02/11 - España quiere aprender conciliación laboral de Noruega (El País)
 11/02/11 - Cospedal: conciliar vida laboral y familiar "es la mayor mentira del siglo XXI" (La Vanguardia)
 23/02/11 - Los menores de 32 años podrán sumar dos de cotización por becas (El País)

23/02/11 - Càncer i dona: Desigualt i greuge (Diario de Mallorca)

25/02/11 - Suecia aplaude al 'ministro superpadre' (El País)

Discriminació en el treball. Discriminació laboral i segregació ocupacional

Polèmica entorn a les diferències per gènere en les proves d'accés a bombers. Científiques, investigadores, directores musicals, agents de borsa, directives bancàries, futbolistes, alcaldesses i polítiques comparteixen infrarepresentació i dificultats laborals pel fet de ser dones.

07/02/11 - Ellos son maduros, ellas son viejas (El País)

10/02/11 - El Instituto de la Mujer reclama pruebas específicas para bomberas (El País)

12/02/11 - Las mujeres dan el 'campanazo' en la bolsa (El País)

15/02/11 - El Consejo de Gobierno del BCE se queda sin mujeres (El País)

16/02/11 - El género diferencia, no decide (El País)

16/02/11 - Bombero o bombera, que sepa tirar la puerta (El País)

17/02/11 - Río de Janeiro nombra a una mujer al frente de la policía para acabar con la corrupción (El País)

18/02/11 - Los hombres ganan un 21,8% más que las mujeres en Andalucía (El País)

20/02/11 - Sin candidatas a alcaldesa de Barcelona por primera vez en 28 años (El País)

20/02/11 - UGT critica la diferencia de salario medio entre mujeres y hombres en Málaga (El Mundo)

20/02/11 - La mujer investigadora (ABC)

20/02/11 - Emprendedoras y científicas (El País)

21/02/11 - Las mujeres que superen las pruebas a bombero en Madrid tendrán un 10% de puntos más (El País)

21/02/11 - Las madrileñas cobran un 22,6% menos que los hombres, según UGT (El País)

21/02/11 - Ellos llevan la batuta (El País)

24/02/11 - Ellos las prefieran jefas (El País)

26/02/11 - Arantxa Alonso: "Nunca habrá una mujer entrenando en primera división" (El Periódico)

28/02/11 - Chacón y la meritocracia (La Vanguardia)

Desigualtat per raó de gènere

Els cercles religiosos comencen a obrir-se una mica acabant amb la discriminació a les corferies per decret. També un fòrum progressista de cures aposta per les dones a l'església. Un estudi a joves sobre la visió els rols i les capacitats d'homes i dones proporciona resultats preocupants.

03/02/11 - La discriminación de la mujer

07/02/11 - Las escolares saudíes no pueden hacer deporte (El País)

13/02/11 - El 40% de los jóvenes cree que la mujer es menos capaz que el hombre (El País)

15/02/11 - La mujer vive más pero en peores condiciones (El Periódico)

23/02/11 - Un foro de curas progresistas defiende que la escasez de sacerdotes se resolvería confinando los ministerios a mujeres y casados (La Vanguardia)

Accions i polítiques per a la igualtat

El govern espanyol manifesta la necessitat de continuar lluitant per la igualtat, mentre que des d'altres institucions polítiques es reclama que es duguin a terme accions. Es comença a distribuir la píndola abortiva als ambulatoris i, paradoxalment, les xarxes antiavortistes aconseguiran el títol de rang-Ilei.

02/02/11 - Igualdad efectiva (El País)

04/02/11 - Feminismo institucional (El Periódico)

04/02/11 - Merkel descarta cuota femenina en altos cargos empresariales (La Vanguardia)

06/02/11 - El PSOE refuerza su compromiso con la igualdad porque "no todo está hecho" (ABC)

07/02/11 - "La causa de las mujeres es más difícil que vencer una enfermedad" (El País)

17/02/11 - Seara reclama incorporar la igualdad al diseño del nuevo modelo económico (ABC)

18/02/11 - Las redes antiabortistas tendrán rango de ley (El País)

18/02/11 - Pajín concede 690.276 euros a cursos feministas (ABC)

- 23/02/11 - Seis ambulatorios catalanes dispensan ya la píldora abortiva (El País)
- 25/02/11 - Naciones Unidas inaugura la primera agencia dedicada a la mujer (El País)
- 28/02/11 - La Ley de Igualdad de Trato atropella al Defensor del Pueblo (ABC)
- 28/02/11 - La reforma de las pensiones se olvida de la igualdad (Público)

Visibilització. Visibilització del sexisme, sensibilització i creació d'un estat d'opinió

Diferents reflexions sobre el paper de la dona en les revolucions àrabs. Una exposició fotogràfica sobre l'alliberació de la dona dels anys 60, la fotografia guanyadora del Word Press Photo 2011 d'una dona afgana desfigurada i un documental sobre les dones durant el franquisme. El Futbol Club Barcelona homenatja la dona.

- 08/02/11 - Del amor cortés a los derechos de la mujer (El Mundo)
- 08/02/11 - Mujeres ricas o pobres (El Periódico)
- 08/02/11 - La memoria incompleta (El País)
- 11/02/11 - Nace en EL PAÍS el 'blog' Mujeres, un espacio sobre un mundo en transformación (El País)
- 11/02/11 - El World Press Photo 2011 premia la fotografía de una mujer afgana desfigurada (La Vanguardia)
- 12/02/11 - El rostro valiente de la mujer afgana (El País)
- 15/02/11 - Súbete, imbécil (La Vanguardia)
- 15/02/11 - El club renidrá un homenaje a la memoria histórica de las mujeres barcelonistas (La Vanguardia)
- 20/02/11 - La pasión por fotografiar a las mujeres (El País)
- 22/02/11 - Sólo habrá mujeres en el Palco del Camp Nou ante el Zaragoza (La Vanguardia)
- 25/02/11 - Las mujeres libres del 'príncipe de las calles' (La Vanguardia)
- 26/02/11 - Mujeres desesperadas (El País)
- 26/02/11 - Elena Martínez: "El valor universal es ser hombre, blanco y heterosexual" (El Periódico)
- 27/02/11 - Primera parada: plaza de Tahrir (El Periódico)
- 27/02/11 - Belleza y poder ¿Quién dijo sexo débil? (El País)
- 27/02/11 - Mujeres en el Barça (La Vanguardia)
- 28/02/11 - El palco de las mujeres (La Vanguardia)
- 28/02/11 - La Unió de Periodistes premia a la directora de 'L'Unità' por su lucha contra las "mordazas" de Berlusconi (El País)

DISCAPACITAT

Accessibilitat

Es desenvolupen noves tecnologies, sobretot en l'àmbit web i turístic, que milloren l'accessibilitat dels usuaris discapacitats.

- 01/02/11 - Rumbo lanza una división para viajeros discapacitados (La Vanguardia)
- 04/02/11 - Presentan el primer juego accesible diseñado por un ciego para Apple (El Mundo)
- 04/02/11 - Una web de apoyo a los discapacitados intelectuales (Diario de Navarra)
- 05/02/11 - La tecnología se hace guía turística para discapacitados (ABC)
- 09/02/11 - Instalan en los autobuses un sistema de audio para discapacitados visuales (El Mundo)

Discriminació

La diputada del PP Celia Villalobos anomena "tontitos" als discapacitats en una discussió sobre les condicions de contractació de personal discapacitat al congrés. Noves dades sobre ocupació dels discapacitats.

- 22/02/11 - Bono arremete contra Villalobos por llamor a los discapacitados 'tontitos' (El Mundo)
- 23/02/11 - El empleo entre los discapacitados creció en 2010, a pesar de la crisis (El Mundo)
- 23/02/11 - El "fascista" y los "tontitos" (El País)
- 27/02/11 - Celia, lo que dice (El País)

Accions i polítiques per a la igualtat

Els governs regionals, estatals i europeus empenen accions polítiques per fomentar la integració dels discapacitats en diversos àmbits.

04/02/11 - Bruselas quiere una Europa libre de barreras para las personas con discapacidad (El Mundo)

08/02/11 - Firmado primer convenio para divulgar poesía de discapacitados intelectuales (ADN)

11/02/11 - Aprobados 2,5 millones de euros para tres federaciones de discapacidad (ABC)

24/02/11 - Valencia aporta avances en integración de deportistas con y sin discapacidad (ABC)

24/02/11 - Aragón reconoce federaciones deportivas constituidas solo por discapacitados (ABC)

Visibilització

Diversos esportistes discapacitats apropen la seva realitat a diferents públics. També es fan diferents actes per sensibilitzar sobre varis aspectes relacionats amb la discapacitat.

04/02/11 - Seminario acercará a los alumnos la realidad de personas con discapacidad (ABC)

04/02/11 - Albert Llovera: "Me considero un discapacitado de lujo" (ABC)

06/02/11 - Portal Discapacidad atendió a 142 usuarios en su primer año de funcionamiento (ABC)

14/02/11 - La paralímpica Raquel Domínguez enseñará a estudiantes valores discapacitados (ABC)

22/02/11 - La Jornada 'Una sexualidad como la de todos' difundirá el derecho a los discapacitados a una sexualidad sana (Qué!)

23/02/11 - Cinco deportistas recorrerán la Ruta de Don Quijote en V Reto de la Capacidad (ABC)

Observatori per la Igualtat de la Universitat Autònoma de Barcelona

CONTACTE

Edifici del Rectorat
Despatx A/2028
08193 Bellaterra (Cerdanyola del Vallès) – Barcelona
Telèfon: +34 93 581 29 29
E-mail: observatori.igualtat@uab.es

Horari d'atenció: De dilluns a divendres de 9:00h a 14:00h i de 14:30h a 16:30h. Durant el mes de juliol, de 8:00h a 14:00h.

EQUIP

María José Recoder Sellarés, *Comissionada per a les Polítiques d'Igualtat*
Carolina Gala Durán, *Directora de l'Observatori per a la Igualtat*
Laura Duarte Campderrós, *Tècnica d'Igualtat*
Anna Mas Casadesús, *Becària de col·laboració*
Gretel Rizo Peña i Edith Mariana Rebollar Sánchez, *Alumnat de màster en pràctiques*